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اقتصادی 66

گروه اقتصادی -   افزایش شــدید نرخ اجاره بها در ســال ۱۴۰۴ 
مســتاجران را در شــرایط نامطلوبی قرار داده است؛ به طوری که 
مســتاجران نه توان ماندن در این بازار را دارند و نه موجران حاضر 
به کاهش قیمت  هســتند. بنابراین این قفل دوطرفه ناشی از عوامل 
مختلف از جمله رکود تورمی ، ضعف سیستم های تسهیلات دهی و 
ناتوانی دولت در حمایت از تقاضا است، اما دولت در دو سال اخیر 
باوجودی که راهکارهای مختلفی برای کنترل اجاره بها اجرایی کرده، 

اما همچنان قیمت ها افزایشی است و خیال پایین آمدن ندارد. 
 گشتی در فضای مجازی نشان می دهد، روندی که اکثر مالکان در 
سال جدید پیش گرفته اند به سمت افزایش اجاره ماهانه نسبت به مبلغ 
ودیعه است؛ به طوری که بسیاری از مستاجران از این مساله گلایه 
دارند و اعلام کرده اند که مالکان نسبت به سال قبل، میزان مبلغ پول 
پیش را یا کاهش داده یا ثابت نگه داشته است، اما بر میزان اجاره بهای 

ماهانه مبلغ قابل توجهی افزوده است. 
 مالکان تمایل به گرفتن اجاره هستند تا پول پیش

 به نظر می رســد این تغییرات نشات گرفته از کاهش فرصت های 
سرمایه گذاری در بازار های موازی و تداوم افزایش تورم بوده است که 
درنهایت موجران ترجیح می دهند تا از طریق اجاره ماهانه هزینه های 
جاری خود را تأمین کنند و دولت نیز در سیاست کنترل اجاره بها، 
به معنای تعیین سقف قانونی برای میزان افزایش اجاره موفق عمل 

نکرده است. 
آخرین طرحی که در بازار مسکن مطرح شد سیاست کنترل اجاره 
بهــا بود که به دلیل عدم جامعیت، عدم ضمانت اجرایی یا ســاز و 
کارهای نظارتی به بازار اجاره کمکی نکرد. ازســویی دیگر،  نبود 
سامانه های جامع و دقیق برای ثبت قراردادهای اجاره و رصد تغییرات 
قیمت ها، امکان نظارت دقیق و اعمال قانون را غیرممکن کرده است 
که درنتیجه عدم تعادل عرضه و تقاضا و کمبود عرضه مسکن در مقابل 
تقاضای بالا، به مالکان قدرت چانه زنی بیشتری می دهد تا  اجرای 

سیاست های کنترلی را با چالش مواجه کنند. 

 حمایت از مستاجران، ژست یا واقعیت؟
 به نظر می رســد ژســت های حمایتی دولت از مستاجران دراین 
طرح، صرفاً ظاهر ماجراست و چنین طرح هایی در نهایت به ضرر 
مستاجران است؛ چرا که بسیاری از توافقات میان موجر و مستاجر از 
حالت رسمی و نوشته خارج شده و پرداخت های مخفیانه در ذیل 

معاملات شکل می گیرد که به نفع مستاجر نیست. 
  گذشته از عوامل ذکر شده، بسیار پیش آمده که طرح تعیین سقف 
اجاره بها با مقاومت مالکان و فعالان بازار مسکن روبرو شده است. به 
طوری که توجیه آن ها این است که اجرای این طرح باعث کاهش 
انگیزه برای عرضه مسکن اجاره ای و تضییع حقوق مالکانه می شود 
که در این میان دخالت های ناکافی و غیرمستمر دولت نیز بی تاثیر 
نبود.  مشــخص نیست یک کارگر با پایه حقوق ۱۰ میلیون و ۳۹۰ 
هــزار تومانی چگونه می تواند اجاره های نجومی تهران را بپردازد. 
اجاره هایی که گشتی در پلتفرم های اجاره مسکن، به طور میانگین 
در کل محلات ها تهران، رقمی کمتر از ۱۰ میلیون برای اجاره ماهانه 
را نشــان نمی دهد. به نظر می رسد یک کارگر نه تنها با درآمد خود 
نمی تواند هزینه اجار مسکن خود را بپردازد، بلکه حتی در صورت 
دریافت وام ودیعه مسکن، مشخص نیست چگونه بتواند بازپرداخت 
وام خود را داشته باشد. البته گویا کارگران و عموم مردم تنها باید هزینه 
مســکن خود را تامین کنند و از سایر هزینه های خوراک و پوشاک 

خود صرف نظر کنند!
 به نظر می رســد سیاست کنترل اجاره بها نمی تواند راه حل نهایی 
برای ســاماندهی بازار اجاره باشــد بلکه اجرای موثر این سیاست 
نیازمند بسترسازی مناسب، قوانین جامع، نظارت دقیق، کنترل تورم 
و افزایش عرضه مســکن است. بنابراین بدون توجه به این عوامل 
اساسی، تلاش های مقطعی برای کنترل اجاره بها با شکست مواجه 

خواهد شد و فشار بر مستاجران همچنان ادامه خواهد داشت.
قسط کمرشکن وام جدید مسکن؛ 

۲۵ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان!

در همین حال نظام بانکی دو محدودیت دریافت وام یک میلیارد و 
۲۸۰ میلیون تومانی خرید مسکن را حذف کرد که به گفته کارشناسان، 
به دلیل بالا بودن قیمت خانه، این وام ها چندان تاثیری در رونق بازار 
ملک ندارد؛ از ســوی دیگر بررسی ها نشان می دهد اقساط ماهیانه 
این نوع وام حدود ۲۵ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان است که بسیاری از 

خانوارها توان پرداخت چنین مبالغی را ندارند.
دو مانع از مقابل متقاضیان دریافت وام اوراق خرید مسکن برداشته 
شــد؛ یکی از این اقدامات حذف شــرط ســن بنا و دیگری امکان 
پرداخت وام به دو نفر از اعضای خانواده اســت. پیش از این صرفا 

زوجین می توانستند از امکان دریافت وام دو نفره استفاده کنند.
بانک عامل بخش مسکن اعلام کرد که محدودیت مربوط به سال 
ســاخت ساختمان حذف شده و از این پس، اعطای این تسهیلات 
فارغ از قدمت بنا امکان پذیر است. قبلا تسهیلات صرفا به واحدهای 
با عمر بنای کمتر از ۳۰ ســال تعلق می گرفت. در تصمیمی دیگر، 
امکان پرداخت تسهیلات خرید مسکن تا سقف تسهیلات زوجین 
به بستگان با مصادیق »پدر و فرزند«، »مادر و فرزند«، »خواهر و برادر«، 

»خواهر و خواهر« و »برادر و برادر« فراهم شده است.
طبق اعلام بانک مسکن، سقف تسهیلات خرید برای این گروه در 
تهران به یک میلیارد تومان، در مراکز استان ها و شهرهای بالای ۲۰۰ 
هزار نفر ۸۰۰ میلیون تومان و در سایر مناطق شهری به شش میلیارد 
ریال ۶۰۰ میلیون تومان است. به این مبلغ ۲۸۰ میلیون تومان وام جعاله 
نیز تعلق می گیرد. بنابراین متقاضیان وام اوراق می توانند تا یک میلیارد 

و ۲۸۰ میلیون تومان دریافت کنند.
وام اوراق بانک مسکن با نرخ سود ۲۲.۵ درصد و مدت بازپرداخت 
۱۲ ساله پرداخت می شود. بررسی ها نشان می دهد اقساط ماهانه وام 
یک میلیارد و ۲۸۰ میلیون تومانی حدود ۲۵ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان 
خواهد بود. مجموع سود این دو فقره وام نیز به حدود دو میلیارد و 
۴۳۱ میلیون تومان می رسد. البته برای دریافت هر ۵۰۰ هزار تومان 
از این تسهیلات باید یک برگ اوراق خریداری کرد که امروز قیمت 

آن حدود ۱۰۷ هزار تومان است. یعنی باید حدود ۲۷۴ میلیون تومان 
برای دریافت وام میلیارد و ۲۸۰ میلیون تومانی هزینه کرد.

در حال حاضــر وام ۱.۲۸ میلیارد تومانی اوراق به نوعی مهم ترین 
تسهیلات خرید مسکن محسوب می شود که رقم آن در مقایسه با 
دیگر وام ها  بیشتر است. اما این مبلغ نیز هیچ تناسبی با قیمت ها در 
بازار مسکن ندارد. با توجه به قیمت های پیشنهادی فروش آپارتمان 
در تهــران که هم اکنون به حدود ۱۱۴ میلیون تومان در هر متر مربع 
رسیده است برای خرید یک آپارتمان ۵۰ متری در پایتخت به طور 
میانگیــن باید پنج میلیارد و ۷۰۰ میلیــون تومان هزینه کرد که وام 
یــک میلیارد و ۲۸۰ میلیون تومانی کمتر از یک چهارم قیمت آن را 
پوشش می دهد. یک کارشناس بازار مسکن نیز درباره تاثیرگذاری 
حذف دو مورد از شروط وام اوراق مسکن گفت: این موضوع که در 
راستای افزایش توان خرید متقاضیان آپارتمان و رونق بازار مسکن، 
محدودیت های دریافت وام حذف شود اقدام خوبی است اما تجربه 
نشــان داده که مصوبات و دستورالعمل های بانکی معمولا در زمان 
اجرا گرفتار اقدامات سلیقه ای و تصمیمات خلق الساعه مدیران میانی 

بانک ها می شود.
ســعید لطفی افزود: ابزارها و تسهیلاتی که به صورت بسته جدید 
رونمایی می شود اغلب جنبه تبلیغاتی دارد. این وام ها تا زمانی جذاب 
است که کسی برای دریافت آن اقدام نکرده باشد. بعضا سازمان ها، 
 وزارتخانه هــا، مجلس یا نظام بانکــی، قوانین و مصوباتی را اعلام 

می کنند که گستره اجرای آن چندان زیاد نیست.

عضو هیات مدیره اتحادیه مشــاوران املاک تصریح کرد: به طور 
مثال وام مسکن روستایی یا ودیعه مسکن به دلیل محدویت منابع و 
سهمیه ای که به هر بانک تعلق می گیرد غالبا به همه متقاضیان پرداخت 
نمی شود. حتی در نهضت ملی مسکن می بینیم که نظام بانکی به بخش 
کوچکی از تعهدات خود عمل کرده اســت. درخصوص پرداخت 
۲۰ درصد تسهیلات بانکی به بخش مسکن نیز شاهدیم که حدود 
۵ درصد این رقم محقق می شــود و بــه  دلیل طولانی بودن مدت 
زمان پرداخت وام مســکن، نظام بانکی تمایل چندانی به پرداخت 

این تسهیلات ندارد.
وی با بیان این که متقاضیان دریافت وام مســکن بعضا باید از هفت 
خوان رستم عبور کنند گفت: در مواردی پیش می آید که تمام تضامین 
لازم از متقاضی دریافت شــده اما در زمان پرداخت، بانک ها طفره 
می روند. بنابرایــن آن چه که بیش از تصویب قوانین اهمیت دارد، 

ضمانت اجرای آن است.
لطفی خاطرنشان کرد: از طرف دیگر تا حدود یک دهه قبل، وام ها 
بخش قابل توجهی از قیمت مسکن را پوشش می داد؛ چرا که قیمت 
مســکن تا این حد بالا نرفته بود. مثلا با ۲۵ میلیون تومان می شــد 
در تهــران آپارتمان خریداری کرد که نزدیک ۱۸ میلیون تومان وام 
می دادند.  اما اکنون یک میلیارد و ۲۸۰ میلیون تومان، تناسب چندانی 
را قیمت مســکن ندارد. مضافا این که به خاطر سود بالای این وام، 
متقاضی توان پرداخت اقساط حدود ۲۶ میلیون تومان آن را نخواهد 

داشت.

      با نزدیک شدن به فصل تابستان دغدغه مهم مستاجران جابه جایی و افزایش مبلغ اجاره یا پول پیش است که از سوی مالکان اعمال می شود. 
این درحالی است که طرح های دولت برای ساماندهی بازار مسکن تا به حال به در بسته خورده و کمکی به حال مستاجران نکرده است.

مستاجران به بن بست رسیدند!
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گــروه اقتصادی-   وزیر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات گفت: اگر به دنبال نوآوری هستیم، باید 
بپذیریم که این نوآوری در بخش خصوصی اتفاق 
می افتد، نه در ساختارهای سنتی دولتی. وظیفه ما 
این اســت که راه را باز کنیم، نه اینکه با مقررات 

متناقض، آن را ببندیم.
این نشست که با حضور احسان چیت ساز، معاون 
سیاست گذاری و برنامه ریزی توسعه فاوا و اقتصاد 
دیجیتال، روح الله رهامی، معاون حقوق شهروندی 
معاونت حقوقی ریاســت جمهوری و جمعی 
از مدیران شــرکت های دانش بنیان، صرافی های 
رمزارز، و کارشناســان حوزه بلاک چین برگزار 
شد، به یکی از صریح ترین گفت وگوهای دولت 
با بخش خصوصی در حوزه حکمرانی رمزارزها 

تبدیل شد.
سید ستار هاشــمی- وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات- با تأکید بر این نکته که تحول و نوآوری 
جایی بیــرون از دولت اتفاق می افتد، گفت: اگر 
به دنبال نوآوری هســتیم، بایــد بپذیریم که این 
نوآوری در بخش خصوصی اتفاق می افتد، نه در 
ساختارهای سنتی دولتی. وظیفه ما این است که 
راه را باز کنیــم، نه اینکه با مقررات متناقض، آن 

را ببندیم.
او این اظهارات را در پاسخ به انتقادات فعالان این 
حوزه بیان کرد که از ســردرگمی میان مصوبات 
متعدد و متعارض، فقدان چشم انداز پایدار و ترس 
از جرم انگاری ناگهانی فعالیت هایشــان سخن 

گفتند.
تعارض منافع و عدم شناخت فناوری، دو 

بحران پنهان حکمرانی
وزیر ارتباطات، در بخش دیگری از ســخنانش 
با اشاره به موانع اصلی سیاست گذاری در حوزه 
فناوری های نو، گفت: یکی از چالش های اصلی 
ما، عدم شناخت دقیق نسبت به فناوری های نوین 
است. این مسأله فقط فنی نیست، بلکه فرهنگی، 

اداری و حتی نهادی است.
او همچنیــن از تعارض منافع به عنوان یک عامل 
مزمن در تعارضات سیاســتی یاد کــرد و افزود: 
این تعارض منافع در بســیاری از ســاحت های 
فناوری دیده می شــود. ما باید جرأت کنیم و وارد 
گفت وگوی بین نهادی و فرابخشی شویم تا این 

گره ها باز شود.
رگولاتوری بخشی، بلای جان اقتصاد دیجیتال

یکــی از محوری ترین بخش های ســخنرانی 
هاشمی، نقد صریح او به فقدان یک نهاد تنظیم گر 
ملی و جامع در حوزه رمزارزها بود. وی با اشــاره 
به رگولاتورهای متعدد، اما ناکارآمد، هشدار داد: 
رگولاتوری بخشــی، نه تنها مشــکلات را حل 
نمی کند، بلکه پیکر نحیف شده اقتصاد دیجیتال را 
از این هم نحیف تــر می کند. ما به طور جدی در 
حال پیگیری تشکیل یک نهاد فرابخشی هستیم 
که مسئولیت هماهنگی و تنظیم گری این حوزه 

را به عهده گیرد.
او با یادآوری تجربه های جهانی و اشاره به نهادهای 
فرامالی در کشورهای پیش رو، بر ضرورت فاصله 
گرفتن از تمرکز صرف بر تنظیم گری مالی تأکید 
و از ایجاد کارگروه اقتصاد دیجیتال با نگاه فنی و 
سیستمی به عنوان یکی از اقدامات امیدبخش یاد 

کرد.
وزیر ارتباطات با اشــاره به گزارش هایی درباره 
شکل گیری بازارهای زیرزمینی رمزارزها گفت: 
این موضوع برای ما به شــدت نگران کننده است. 
وقتی سیاست گذاری شفاف نباشد، مردم به سمت 
بازارهای غیررسمی می روند و این، ریسک را هم 

برای مردم بالا می برد، هم برای حاکمیت.
او افزود که در جلســات هیئت دولت، به صورت 
منطقی و مســتند از توسعه شفاف و ضابطه مند 
زیســت بوم رمــزارز دفاع خواهد کــرد. در این 
نشست، احسان چیت ساز، معاون سیاست گذاری 
و توســعه اقتصاد دیجیتال، نیز با ارائه تحلیلی از 
کاستی های گذشته گفت: در سال های اخیر، ما با 
رویکردهای دفعی و انفعالی، فرصت های مهمی 
را از دست دادیم. حالا زمان آن رسیده که به جای 
مقاومت در برابر نوآوری، در کنار آن حرکت کنیم.
او بــا اســتقبال از پیشــنهادات فعــالان حوزه، 
خواستار نهادینه سازی سازوکارهای هم آفرینی 
سیاســت گذاری میان دولت و بخش خصوصی 

شد.
فعالان رمزارز چه گفتند؟ از آشفتگی حقوقی 

تا هجمه بی اعتمادی
حاضران در نشست نیز با صراحت از مشکلات 

خود گفتند. برخوردهای ســلیقه ای، نبود مرجع 
پاسخ گو، ابلاغ مصوبات متعارض از سوی برخی 
نهادها، ســخت گیری های مالیاتی و بلاتکلیفی 
کیف پول ها از جمله موضوعاتی بود که مطرح شد.

در پایان این نشســت، وزیر ارتباطات با تأکید بر 
تداوم گفت وگوی دولت با فعالان حوزه رمزارز، 
گفــت: ما در دولت حامی عقلانی توســعه این 
زیست بوم هستیم، مشــروط به اینکه شفافیت، 
امنیــت مردم و توســعه زیرســاخت های ملی 

به صورت همزمان دیده شوند.
رهامی معاون حقوق شهروندی معاونت حقوقی 
ریاست جمهوری، نیز ضمن بیان سوابق حقوقی و 
تقنینی موضوع تاکید کرد به نظر می رسد بر اساس 
اساســنامه بانک مرکزی، این نهاد متولی رمز پول 
است و تنظیم گری رمز ارز به یک نهاد فرابخشی 

تنظیم گر نیاز دارد.
اگرچه این نشست گام مهمی در هم صدایی دولت 
و فعالان حوزه رمزارز بود، اما بازسازی اعتماد میان 
این دو ضلع، نیازمند تغییرات نهادی، شفاف سازی 
حقوقی و تنظیم گری مشارکتی است. آنچه امروز 
شنیده شد، نشانه ای از یک چرخش پارادایمی در 
دولت نسبت به فناوری های نو است؛ اما راهی که 
باید پیموده شود، همچنان پیچیده و طولانی است.

 وزیر ارتباطات در جمع فعالان حوزه رمزارز و بلاکچین:

تحول و نوآوری در بخش 
خصوصی اتفاق می افتد

گروه  اقتصادی-       دولت چهاردهم درصدد است 
در راستای ایجاد اشتغال پایدار، بسترهای لازم برای 
کارآفرینی و اشتغال را در کشور فراهم کرده و به این 
منظور ۳ برنامه و سیاست اصولی را در سال  جاری 

دنبال خواهد کرد.
امروزه مساله اشتغال به یکی از دغدغه های دولتها، 
خانواده ها،جوانان و فارغ التحصیلان تبدیل شده و 
این امر لزوم برنامه ریزی به منظور ایجاد فرصتهای 
شغلی برای نیروهای آماده به کار را ضروری ساخته 

است.
اشتغال چه در قالب اینکه برای کارفرما صورت 
گیرد یا اینکه شــخص برای خودش کار کند در 
هر حالت نوعی مشــارکت در فعالیت اقتصادی 
است که در قبال آن حقوق و دستمزدی دریافت 

می شود.
اگرچه دولت ها موظف به توسعه زیرساخت ها و 
فراهم کردن بستر مناسب برای ایجاد کسب و کار 
هستند اما وظیفه اصلی بر عهده بخش خصوصی 
اســت.طی چند سال گذشته موضوع کارآفرینی 
و بهبود فضای کســب وکار از اهمیت بســیاری 
برخوردار شده و افراد جویای کار عمدتا به سمت 
کسب و کارهای خرد و خانگی و مشاغل خدماتی 

رفته اند که زودبازده بوده و آنها را سریع تر به درآمد 
می رساند.

در نخستین نشست شورای عالی اشتغال دولت 
چهاردهم که فروردین امسال به ریاست مسعود 
پزشــکیان  ـرئیس جمهوری برگزار شــد، لزوم 
حمایت ویژه از مشــاغل روســتایی و پرداخت 
تسهیلات با اولویت کارآفرینان شاغل در روستاها 
مورد تاکید قرار گرفت.در این نشست همچنین 
با تاکید بر ضرورت تنوع بخشــی به فرصت های 
شغلی،تسهیل اشتغال دانشجویان در کارخانه ها 
و پرداخت تسهیلات با اولویت کارآفرینان فعال 
در روستا اعلام شد که هرچه تنوع مشاغل بیشتر 
باشد، امکان حضور بیشــتر افراد در بازار کار نیز 

فراهم می شود.
در هشتاد و ششمین جلسه شورای عالی اشتغال،در 
راستای تسهیل اشتغال دانشجویان در کارخانه ها 
برنامه ای به تصویب رســید که مســیر اشتغال 
دانشــجویان در کارخانه هــا را هموارتر کرده و 
فرصتــی تازه برای پیوند تحصیل و تجربه کاری 

عملی برای دانشجویان فراهم کند.
در واقع دولت چهاردهم به منظور توسعه اشتغال 
برنامه ریزی و سیاستگذاری خود را بر محور اشتغال 

دانشجویان، اشتغال روستایی و پرداخت تسهیلات 
به کارآفرینان بنا نهاده و درصدد ایجاد فرصتهای 

شغلی برای کارجویان و فارغ التحصیلان است.
احمــد میدری ـ وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی 
درباره سیاست دولت برای کاهش نرخ بیکاری می 
گوید:برای کاهش بیکاری چند سیاست اصلی در 
دولت وجود دارد؛ به خصوص امسال که از سوی 
مقام معظم رهبری با نام »سرمایه گذاری در تولید« 

نامگذاری شده است.
وی ادامه داد:با توجه به نامگذاری شــعار ســال 
اولین سیاست این است که بتوانیم سرمایه گذاری 
متناسب با ظرفیتهای هر منطقه را داشته باشیم.دوم 
بحث افزایش تســهیلات مشاغل خرد و خانگی 
اســت و تلاش ما این است که حداقل نسبت به 
سال گذشته میزان تسهیلات رشد کند و حتی به ۳ 

برابر افزایش یاید.
وزیــر کار ســومین برنامــه دولت را توســعه 
آموزش های مهارتی عنوان کرد و گفت:با تقویت 
آموزش های فنی و حرفه ای و تجهیزاتی که لازم 
اســت در مراکز فنی و حرفه ای ارتقا یابد، جوانان 
از آموزش های مهارتی بهره مند شده و وارد بازار 
کار خواهند شد.این سه سیاستی است که دولت 

در سال جاری دنبال خواهد کرد.
میدری در خصوص بحث تســهیلات اشتغال 
در جلسه اخیر شــورای عالی اشتغال، گفت:در 
راستای اختصاص تسهیلات اشتغال که معمولا 
با وقفه به دستگاه ها ابلاغ می شود،مقرر شد سهم 
همه دســتگاه ها به اندازه سال قبل باشد و فقط 
برای مناطق محروم بخشــی از آن ســرفصل را 

کاهش بدهیم.
وی افزود:تصمیــم دیگــر این اســت که طرح 
کارورزی و کارآموزی دانشــجویان با ابلاغ مبلغ 
۵۰۰ میلیارد تومان در کشــور به ســرعت آغاز 
شود؛کاری که چند سال قبل اجرایی شد و تجربه 
خوبی بود.به این ترتیب دانشجویان می توانند طرح 
دوره کارآموزی و کارورزی خود را در واحدهای 

تولیدی بگذارنند.
وزیر کار خاطرنشــان کرد: البته روال به این شکل 
است که در بنگاه کار یادگیری انجام می شود و حق 
بیمه  آنها در دوران دانشــجویی را دولت پرداخت 
می کند و پس از طی دوره دانشجویی اگر مشکل 
خدمت نداشته باشند، منابع از آنجا به کارگاه ها داده 
می شود که حق بیمه واریز شود.بیمه مسئولیتشان 

را هم دولت تقبل می کند.

۳۳ برنامه دولت چهاردهم برای کاهش بیکاری برنامه دولت چهاردهم برای کاهش بیکاری

گروه اقتصادی -      نایب رئیس اتحادیه 
نمایشــگاه داران خودروی تهران گفت: 
بازار خــودرو به خاطر نوســان قیمت 
ارز همچنــان در رکود به ســر می برد و 
خریــدار و فروشــنده در انتظــار ثبات 

قیمت ها هستند.
اســد کرمی با اشــاره به جزییات بازار 
خودرو اظهار داشت: قیمت خودروهای 
داخلی تا حدودی ثابت اســت به عنوان 
مثال خودروی وانــت پراید حدود ۳۰ 

تومان افزایش قیمت داشته است.
وی افزود: قیمــت خودروهای خارجی 
نزدیــک به ۱۰ درصــد افزایش قیمت را 
تجربه کرده اســت. نایب رئیس اتحادیه 
نمایشــگاه داران خودروی تهران با بیان 
اینکه خریداری در بازار نیســت گفت: 
خریداران و فروشندگان منتظر هستند تا 
قیمت ها به ثبات برسد و از این رو می توان 

گفت بازار در بلاتکلیفی به سر می برد.
کرمی با اشاره به توقف واردات خودرو 
به دلیل روشــن نبــودن وضعیت تعرفه 
واردات در ســال جاری خواستار تعیین 
تکلیف سریعتر موضوع در دولت شد و 
خاطر نشــان کرد که واردات خودرو به 

تنظیم بازار کمک شایانی می کند.
در قانون بودجه امســال، مجلس تعرفه 
۱۰۰ درصــدی را برای واردات خودرو 
در نظر گرفته است اما محمدعلی دهقان 
دهنوی رئیس سازمان توسعه تجارت به 
تازگی از مخالفت این ســازمان با تعرفه 
هــای بالای خودروهــای وارداتی خبر 
داده و گفته اســت کــه فعلا تعرفه ۱۰۰ 
درصدی واردات ممکن نیست و اجرایی 

نمی شود.
محمدعلــی دهقان دهنوی در حاشــیه 
نشست خبری نمایشــگاه ایران اکسپو 
در جمــع خبرنگاران، درباره تعرفه ۱۰۰ 
درصــدی واردات خودرو برای ســال 
جاری اظهار داشــت: موضــوع تعرفه 
واردات خودرو ریشــه در لایحه بودجه 
ســال جاری دارد؛ این سازمان از ابتدا با 
استفاده ابزاری از تعرفه ها به عنوان منبع 

درآمد بودجه ای مخالف بود.
رئیس ســازمان توسعه تجارت با اشاره 
به اینکه پس از ابــلاغ قانون بودجه، در 
تاریخ ۱۶ فروردین ماه )نخســتین روز 
کاری بعد از تعطیلات نوروز( نامه ای به 
گمرک ارسال کرده است، اظهار داشت: 
در این نامه تاکید شــد کــه ماده قانونی 
مذکور بــه صراحت اعلام می کند »باید 
ارز تخصیص پیدا کند و در ازای آن تعرفه 

واردات خودرو ۱۰۰ درصد باشــد« اما 
آیین نامــه اجرایی آن بایــد با همکاری 
سازمان برنامه و بودجه، بانک مرکزی و 

وزارت صمت تهیه و ابلاغ شود.
وی با تاکیــد بر اینکه تا زمانی که چنین 
آیین نامه ای تدوین و ابلاغ نشــده، هیچ 
خودرویی مشمول تعرفه ۱۰۰ درصدی 
نمی شود و همان تعرفه های قبلی که در 
کتاب مقررات آمده، ملاک عمل خواهد 
بود، خاطرنشــان کرد: ما در جلسات نیز 
بارها اشاره کردیم که بر اساس تفسیر ما 
از ایــن ماده قانونی، می توان در آیین نامه 
اجرایی، خودروهــای خاصی را از این 
طرح خارج کــرد. از جمله خودروهای 
برقی، هیبریدی یا حتــی خودروهایی 
با موتور زیر ۱۵۰۰ سی ســی و اگر این 
پیشنهادها اجرا شود، التهاب های بازار نیز 

کاهش خواهد یافت.

نائب رئیس اتحادیه نمایشگاهداران خودرو:

بازار خودرو در رکود و بلاتکلیفی است

گروه اقتصادی -     بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران با ابلاغ 
مصوبه ای جدید به شبکه بانکی، سقف و کف مبالغ انتقال وجه بین 

بانکی در سامانه های ساتنا، پایا و پل را تغییر داد.
تغییرات سقف و کف انتقال وجه بین بانکی سامانه های ساتنا، پایا و 
پل بر اساس مصوبات دومین جلسه کمیسیون ابزارهای پرداخت و 

تسویه بانک مرکزی به شبکه بانکی ابلاغ شد. 
به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، این بانک طی بخشــنامه 
شــماره ۳۵۵۰۴/۰۴ در تاریخ ۱۴ اردیبهشــت و نظر به بازنگری 
صورت گرفته در خصوص حدود مبالغ تراکنش های انتقال وجه 
بین بانکی در سامانه های ملی پرداخت )بر اساس مصوبات دومین 
جلســه کمیسیون ابزارهای پرداخت و تسویه این بانک در تاریخ 
۳۰  /۱۰  /۱۴۰۳(، حدود مصوب شده را به شرح زیر به شبکه بانکی 

ابلاغ کرد:
- افزایش کف مبلغ دســتورپرداخت های بین مشتری »ساتنا«، از 

پانصد میلیون ریال به یک میلیارد ریال.
- افزایش سقف دستور پرداخت های »پایا«، از یک میلیارد ریال به 

دو میلیارد ریال، در یک دستور پرداخت.
-افزایش سقف روزانه دســتورپرداخت های »سامانه پل«؛ برای 
تراکنش های غیرحضوری از یکصدمیلیون ریال به پانصد میلیون 
ریال و برای تراکنش های حضوری از یکصد و پنجاه میلیون ریال 

به یک میلیارد ریال.

- همچنین، حداکثر تعداد دستورپرداخت قابل دریافت هر شخص 
ذینفع در سامانه پل )تعداد مجاز ورودی به هر حساب(، روزانه پنج 

دستورپرداخت تعیین گردیده است.
شــایان ذکر اســت ارائه خدمت در آســتانه  های مزبور، منوط به 
رعایت دقیق مفاد »دســـتورالعمل شفاف سازی تراکنش های بانکی 
اشــخاص« و سایر مقررات حوزه مبارزه با پولشویی و تامین مالی 

تروریسم خواهد بود.  
گفتنی است بانک ها بایستی مراتب را جهت صدور دستورات لازم 
به منظور پیاده ســازی موارد برشمرده در سامانه  های بین بانکی  از 
تاریخ  ۰۱  /۰۳  /۱۴۰۴ و اطلاع رسانی لازم به مشتریان محترم شبکه 

بانکی به قید تسریع به واحدهای ذیربط ابلاغ کنند.

سقف انتقال پول در ساتنا، پایا و پل 
افزایش یافت


